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Dossier Biocontrole
Plantenbescherming is de laatste jaren een heet hangijzer 
geworden in de Europese land- en tuinbouw. Vooral de 
publieke opinie die steeds kritischer staat tegenover resi-
duen in de voeding dwingt de wetgever om steeds meer 
actieve stoffen in de ban te slaan. Daardoor verdwijnen er 
elk jaar veel meer actieve stoffen uit de lijst dan er nieuwe 
bijkomen. In sommige teelten begint dit echt een probleem 
te vormen omdat er binnenkort tegen bepaalde onkruiden 
of ziekten en plagen geen verdedigingsmiddelen meer 
beschikbaar zijn.
Vanuit het onderzoek probeert men nu met man en macht 
andere vormen van plantenbescherming te ontwikkelen, 
gebaseerd op natuurlijke producten die afgeleid zijn van 
plantaardige of dierlijke reststromen of in allerlei combi-
naties ervan. In dit dossier willen we de ontwikkelingen op 
dit terrein schetsen en aangeven wat we op (korte) termijn 
allemaal mogen verwachten of niet.
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Dossier

Is biocontrole 
een alternatief 
voor planten-
bescherming?
De laatste jaren verdwijnen steeds meer actieve stoffen uit de lijst van 
toegelaten middelen, zowel voor de bestrijding van insecten, schimmels 
als onkruid. In sommige teelten maakt men zich intussen al grote zorgen 
voor de toekomst want in het kader van de Europese Green Deal wil men 
de komende jaren nog eens 50% van het gebruik van (chemische) bestrij-
dingsmiddelen terugschroeven. Gelukkig staat de wereld van onderzoek 
en ontwikkeling niet stil, al is er een maar. Nieuwe alternatieven staan 
vaak nog niet helemaal op punt en het op de markt brengen ervan stuit 
vaak op administratieve en wettelijke hindernissen.

Bart Vleeschouwers

Op zich is het inzetten van aller-
hande producten van natuur-
lijke oorsprong niet nieuw. 

Sommige plantenextracten worden al 
eeuwenlang ingezet om ongewenste 
mee-eters te verdelgen, denk maar aan 
tabak. De nicotine die men uit tabak 
kon extraheren, is een zeer effectief 
middel tegen insecten allerhande. Het 
enige probleem was dat nicotine ook 
voor de mens erg giftig is. Door het 
spuiten van nicotine kwam de gebrui-
ker, en nadien de consument, in gevaar. 
Meteen de reden waarom dit product al 
jarenlang verboden is. Het was ook een 
zeer breedwerkend middel waardoor 
ook nuttige insecten massaal het loodje 
legden na een sproeibeurt met nicotine. 
Het is duidelijk: het is niet omdat iets 
van natuurlijke oorsprong is dat het vei-
lig is! Later heeft men wel afgeleide 
producten gemaakt vertrekkend van 
nicotine (de nicotinoïden) maar ook die 

zijn momenteel grotendeels verbannen 
omdat ze een te breed werkingsspec-
trum hadden. Er zijn wel voorbeelden 
van plantenextracten die wel met succes 
gebruikt werden en nog worden. Den-
ken we maar aan de extracten uit pyre-
thrum die in honderden producten zit-
ten ter bestrijding van insecten. 
Pyrethrine en de afgeleide pyrethroiden 
zijn dan weer wel veilig voor de mens 
maar kunnen wel nutteloos worden 
door de ontwikkeling van resistentie 
ertegen bij de doelinsecten. Het is niet 
altijd zo evident.

Biopesticiden worden 
biocontroleproducten
Het is nochtans in de richting van 
natuurlijke bestrijding dat er moet wor-
den gezocht. De natuur heeft in de loop 
van miljoenen jaren zelf een massa ver-
dedigingsmechanismen ontwikkeld 
tegen allerlei ziekten en plagen.  ->
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Dossier

En voor de plantenwereld geldt dit nog 
meer dan voor de dierenwereld. We 
beginnen nu pas te begrijpen dat plan-
ten veel sterker en weerbaarder zijn 
dan we dachten. Planten kunnen 
immers niet opstaan en weglopen als 
ze worden aangevallen. Ze zijn 
gedwongen om de aanval te weerstaan. 
Aangezien de wereld er nog altijd rede-
lijk groen uitziet, mogen we er gerust 
van uitgaan dat de plantenwereld zich-
zelf zeer efficiënt kan verdedigen. Veel 
onderzoek gaat er nu net van uit dat we 
die natuurlijke zelfverdedigingsreflex 
van planten moeten stimuleren in 
plaats van de planten lui te maken door 
alle belagers preventief op te ruimen.
Deze manier van aanpakken vraagt 
echter een goed inzicht in hoe al deze 
processen op elkaar inwerken. Ingrij-
pen hierin vraagt veel meer kennis dan 
het toepassen van een bestrijdings-
schema dat men als een recept uit een 
kookboek moet volgen. Wie aan bio-
controle wil doen, moet veel meer ken-
nis hebben over onkruid, ziekten en 
plagen dan tot nu toe nodig was. Daar-
bij zal de boer een veel beter inzicht 
moeten hebben in de levensprocessen 
van zijn gewas en van de insecten of 
schimmels die het bedreigen. Ingrijpen 
op het juiste moment met de juiste 
middelen zal in de toekomst nog veel 
belangrijker worden. 

Vaccineren van planten
Hét ideale middel om de plant te 
wapenen tegen allerhande onheil is 
natuurlijk een methode vinden om 
haar te vaccineren, om ervoor te zorgen 
dat de interne weerstandsmechanis-
men van de plant zodanig geprikkeld 
worden dat de plant zich van binnenuit 
kan verdedigen. Er zijn steeds meer 
aanduidingen dat dit inderdaad moge-
lijk is. In de interviews met professor 
Tina Kindt (UGent) en Guillaume Col-
mant (Arvesta) komen we daar uitge-
breid op terug.
Voor de wereld van het onderzoek is er 
hier nog heel wat werk te verrichten 

omdat men eigenlijk nog niet goed 
weet welke mechanismen er bij deze 
‘vaccinatie’ allemaal meespelen. Bij 
mensen en zoogdieren begint men stil-
aan zicht te krijgen op de veelheid aan 
processen die zorgen voor onze immu-
niteit. Zelfs het kankeronderzoek 
begint meer en meer te zoeken naar 
methoden om die verschillende weer-
standsprocessen te gebruiken om de 
strijd aan te gaan tegen deze ziekte. 
Maar bij planten staat dat allemaal nog 
relatief aan het begin. 

Wetgeving volgt aarzelend
Het grote probleem van biocontrole (of 
biopesticiden) is dat er geen sluitende 
en eenduidige definitie is van het 
begrip. Daardoor zijn momenteel 
zowat alle biocontrolemiddelen 
geklasseerd bij de pesticiden en moe-
ten ze voldoen aan alle eisen die de 
wetgeving op de erkenning van pestici-
den oplegt. En dat kost veel geld en 
veel tijd. Het zou allemaal veel sneller 
kunnen gaan, als de wetgeving wat zou 
versoepeld worden, zeker als het gaat 
om producten waarvan de veiligheid 
zonder problemen kan worden vastge-
steld. Denken we maar aan het extract 
van meloenen dat een duidelijke wer-
king heeft tegen aaltjes (zie verder). Als 
we meloenen mogen eten, mag men 
toch aannemen dat de schillen ook vei-
lig zijn. Maar tot nader order blijft de 
huidige strenge wetgeving van toepas-
sing. Natuurlijk is het belangrijk dat de 
wetgever waakt over de veiligheid van 
de consument, maar het kan zeker geen 
kwaad dat de wetgeving zich aanpast 
aan de actuele realiteit.  n

Pieter Van Oost
adviseur Plantaardige productie, Studiedienst 
pieter.van.oost@boerenbond.be

Biopesticiden of  
biocontrole is deel 
van de oplossing

Boerenbond ijvert ervoor dat land- en 
tuinbouwers voldoende en veilige 
mogelijkheden hebben om planten in 
een goede gezondheid te houden. Een 
goede plantengezondheid is belangrijk 
voor onze voedselveiligheid en voed-
selzekerheid, maar ook onze siertelers 
hebben er alle belang bij dat hun 
niet-eetbare tuinbouwproducten in 
topconditie verkeren. Boerenbond ziet 
heel wat gewasbeschermingsmiddelen 
verdwijnen en ijvert er allang voor dat 
er steeds voldoende alternatieven op 
de markt moeten zijn om onkruiden, 
ziekten en plagen te bestrijden. Te be-
perkte mogelijkheden om ongewenste 
organismen te bestrijden, zorgt ervoor 
dat er sneller resistentie kan ont-
staan, dit moeten we zo veel mogelijk 
vermijden. De komst van biopesticiden 
is daarvoor een deel van de oplossing. 
Ze moeten aan dezelfde erkennings-
voorwaarden voldoen als chemische 
gewasbeschermingsmiddelen. In het 
gebruik van biopesticiden is het ook 
belangrijk dat deze toegankelijk zijn 
voor alle – traditionele en biologi-
sche – land- en tuinbouwbedrijven, die 
allemaal werken volgens de principes 
van IPM. 

Wie aan biocontrole  
wil doen, moet veel 
meer kennis hebben 
over onkruid, ziekten 
en plagen dan tot nu toe 
nodig was.
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We hadden in het kader van dit dossier een gesprek met Guillaume 
Colmant, technisch manager voor plantenbescherming bij Arvesta. Hij 
is in die functie ook bezig met het ontwikkelen van een aangepaste 
aanpak van de ontwikkelingen in de plantenbescherming in België. In 
volle coronatijd werd een werkgroep bij Arvesta samengeroepen om na 
te denken over wat de strategische visie van het bedrijf naar 2030 zou 
moeten zijn. Aandacht voor biocontrole was een van de belangrijke 
besluiten van deze oefening. We vroegen onder meer hoe ze dat in de 
praktijk proberen te brengen.

Bart Vleeschouwers

De aandacht voor biocontrole 
binnen de groep Arvesta 
kwam naar boven uit een 

werkgroep die zich over de toekomst 
moest buigen. 
“Wie de ontwikkelingen in land- en 
tuinbouw een beetje volgt, beseft dat er 
heel wat aan het veranderen is en dat 
er de komende jaren nog veel meer zal 
veranderen. Denken we alleen nog 
maar aan het Europees beleid. Dat 

heeft hoge verwachtingen inzake duur-
zaamheid. Als je bedenkt dat de impact 
van plantenbeschermingsmiddelen de 
komende jaren moet halveren, dan 
vormt dat een gigantische uitdaging 
voor de sector. Voor Arvesta betekent 
dat dat we ons zijn gaan focussen op 
het zoeken naar biocontroleproducten 
en op ‘adjuvanten’. Dat laatste zijn stof-
fen die ervoor zorgen dat gewone 
actieve stoffen efficiënter zijn als ze aan 

de formulering zijn toegevoegd. Adju-
vanten versterken dus het effect van de 
actieve stof zonder zelf een direct effect 
te hebben. Ik mag als teamleider dit 
project coördineren waaronder ook de 
testen en proeven die in het veld 
gebeuren met deze middelen.”

Dat lijkt allemaal wel erg interessant.
“Zeker. Er zijn immers al verschillende 
producten ontwikkeld, vaak als afgelei-
den van het wetenschappelijk onder-
zoek in universiteiten, hogescholen en 
proefcentra. Meestal zijn het kleine 
bedrijfjes die met deze nieuwe produc-
ten een plekje op de markt proberen te 
veroveren.
Nu was het wel zo dat onze eerste tes-
ten op klassieke variëteiten met klas-
sieke methoden toch wel wat tegenvie-
len. De resultaten waren niet wat we 
mochten verwachten. Maar we hebben 
wel al snel geleerd dat biocontrole geen 
een-op-eenvervanging van de klas-

Arvesta 
onderzoekt 
mogelijkheden 
van biocontrole

 © BART VLEESCHOUWERS
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sieke producten door biologische pro-
ducten kan zijn. Men moet de hele 
plantenbescherming gaan bekijken als 
een complex samenspel van ras en 
teelttechniek. Biocontrole zal waar-
schijnlijk ook nooit helemaal de che-
mische hulpmiddelen overbodig 
maken. Maar met wat we nu al weten, 
kunnen we klassieke actieve stoffen 
reduceren of er bijvoorbeeld voor zor-
gen dat biocontroleproducten de laat-
ste chemische behandeling vervangen, 
wat het risico op residu’s op het eind-
product gevoelig kan verminderen. 
Voor de boer wordt het wel wat com-
plexer omdat hij niet meer blindelings 
via een vast spuitschema kan werken. 
Hij moet er zijn verstand bijhouden en 
de problematiek in het veld nauwgezet 
opvolgen. Eerlijkheidshalve moeten we 
hier wel zeggen dat dit nu ook al het 
geval is binnen de IPM-regelgeving.”

Zijn er al producten die jullie nu al 
commercialiseren?
“Een van de eerste producten die we op 
de markt brachten, is meteen een vol-
treffer die de akkerbouwers al op grote 
schaal toepassen in de graanteelt. Het 
betreft hier Vertipin, een schimmelbe-
strijder die zeer efficiënt blijkt tegen 

septoria in graangewassen. Het is een 
combinatie van zwavel en dennen-
terpenen. Van zwavel is al langer gewe-
ten dat het een werking heeft tegen 
schimmels maar vaak was de werking 
niet sterk genoeg of bleef de zwavel 
niet lang genoeg gehecht aan de plant. 
Met de toevoeging van de terpenen is 
de hechting al direct een heel stuk 
beter, maar blijkbaar is er ook een ver-
sterkte werking tegen de schimmels. 
We stellen nu al vast dat het wegvallen 
van chloorthalonil geen catastrofe in 
de graanteelt veroorzaakt heeft. Verti-
pin is ook erkend in vlas en daar zijn de 
effecten ook erg goed. In vlas is geen 
chemische hulp meer nodig in de 
schimmelbestrijding. Er zijn trouwens 
meer en meer teelten die aanvragen 
doen voor een erkenning, ook in de 
groente- en fruitteelt.”

En zitten er nog andere dingen  
in de pijplijn?
“Wij doen momenteel nog onderzoek 
naar de mogelijkheden van een zestal 
stoffen. Zo zijn we onder andere geïn-
teresseerd in stoffen die het interne 
verdedigingssysteem van planten sti-
muleren zoals chitosan, een eiwit 
waaruit de schil van schaaldieren (gar-

nalen en kreeften), insecten maar ook 
de celwanden van schimmels is opge-
bouwd. Door deze producten op de 
plant te spuiten, zet men in de plant 
een afweermechanisme in gang tegen 
insecten en schimmels en zijn ze veel 
minder vatbaar voor een aantasting. 
Maar om confidentialiteitsredenen kan 
ik daar nog niet te veel over zeggen op 
dit moment.”

Hoe zie je de toekomst  
van biocontrole?
“Momenteel is biocontrole nog een 
niche in de sector maar ik ben ervan 
overtuigd dat dit in de nabije toekomst 
zal uitgroeien tot een gangbare aanpak. 
Toch zullen we de chemie nooit hele-
maal aan de kant kunnen laten, regel-
matig zal een extra duwtje nodig blij-
ven om het gewas gezond te houden. 
De wetgeving is momenteel nog wel 
een rem op de snelle doorbraak van 
biocontrole omdat de wet deze produc-
ten in dezelfde mand legt als de klas-
sieke chemische bestrijdingsmiddelen. 
De voedingssector, vooral dan de retail, 
is momenteel al wel bezig om druk te 
zetten via lastenboeken en dergelijke. 
Dat zal de ontwikkelingen in ieder 
geval versnellen. Maar er is nog veel 
werk aan de winkel. 
Het valt wel op dat verschillende grote 
producenten van bestrijdingsmiddelen 
ook de piste van biocontrole beginnen 
te ontdekken. Meestal kopen ze zich in 
via overnames van kleinere bedrijven 
die het pionierswerk al gedaan hebben.
Mag ik misschien toch nog een succes-
verhaal van biocontrole aanhalen: de 
vervanging van CIPC bij de bewaring 
van aardappelen door muntolie en 
sinaasappelolie. Op een jaar tijd heeft 
de hele sector de omschakeling 
gemaakt naar deze biologische produc-
ten. Eerlijkheidshalve moeten we daar 
wel bij zeggen dat er veel meer werk 
aan verbonden is en dat het voor de 
aardappelteler een veel kostelijker pro-
cedure is dan wat vroeger kon. Maar 
het kán en dat is hoopgevend.”  n

We stellen vast dat het wegvallen van chloorthalonil geen catastrofe in de graanteelt ver-
oorzaakt heeft. Vertipin is een schimmelbestrijder die zeer efficiënt blijkt tegen septoria. 
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Meloenschillen 
tegen aaltjes
Professor Tina Kyndt van de Gentse Universiteit is een ‘planten-
moleculaire bioloog’ aan de faculteit Bio-ingenieurswetenschappen die 
probeert nematoden te bestrijden. Nematoden, of ook wel wortelaaltjes 
genoemd, zijn in de landbouw een belangrijk probleem die in een aantal 
teelten heel wat schade kunnen aanrichten. Aardappeltelers weten er 
waarschijnlijk alles van. De aardappelcystenaaltjes bijvoorbeeld zijn de 
belangrijkste oorzaak van bodemmoeheid bij aardappelen. 

Bart Vleeschouwers

Het probleem kennen is een 
zaak, er iets aan doen is iets 
heel anders. We hadden een 

gesprek met professor Kyndt over haar 
onderzoek naar deze problematiek.

Je noemt jezelf liever geen nemato-
loog, ook al ben je wel een specialist  
in deze diertjes.
“Dat klopt, wij zijn hier op onze dienst 
vooral bezig met de planten die door 

aaltjes belaagd worden en niet zozeer 
met de aaltjes zelf. Daarom noem ik 
mezelf liever een bio-ingenieur die 
planten wil beschermen tegen hun vij-
anden. Ik was van oorsprong bezig in 
de richting van genetische aanpassing 
van planten aan allerlei ziekten, maar 
omdat dit in Europa en ook in ons land 
eigenlijk onmogelijk is door de wetge-
ving rond genetisch gemodificeerde 
organismen (ggo’s) ben ik gaan zoeken 
naar oplossingen via andere mechanis-
men. In ons onderzoek werken we wel 
aan oplossingen voor de aaltjesproble-
matiek maar we proberen dat nu te 
doen door planten zelf weerbaarder te 
maken tegen aantastingen. We zoeken 
uit hoe we de natuurlijke weerstand 
van de plant kunnen activeren zodat ze 
minder vatbaar worden voor aantas-
tingen.”

Hoe gaat dat dan in zijn werk?
“We zijn bezig met het zoeken naar 
producten, noem het maar actieve stof-
fen, die in de planten een reactie ver-
oorzaken waardoor de verschillende 
natuurlijke afweersystemen versterkt 
in actie schieten. Zo is het bijvoorbeeld 
al bewezen dat een extract van meloen-
schillen en eigenlijk van alle soorten 
uit de komkommerfamilie, een sterke 
werking heeft tegen wortelknobbel- ->
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Professor Tina Kyndt van de Gentse Universiteit 
probeert nematoden te bestrijden. 

 
©

U
GE

N
T

co
py

rig
ht 

Boe
ren

bo
nd



30 Boer&Tuinder • 23 februari 2023

aaltjes. Ook tegen cystennematoden 
heeft het een werking net zoals tegen 
pseudomonas, een bacterie die ziekten 
veroorzaakt. De werking is dus vrij 
ruim maar tegen schimmels werkt het 
niet. We zijn samen met het bedrijf 
Lima-Europe uit Rumst bezig om hier-
van een commerciële toepassing op de 
markt te brengen. We werken daarvoor 
ook samen CropFit, een consortium 
onder leiding van Maaike Perneel. Zij 
begeleiden ons bij het valoriseren van 
onze resultaten. 
Een probleem waar we wel tegen bot-
sen, is dat de wetgeving dit soort pro-
ducten beschouwt als pesticiden en dat 
er dus een zeer uitgebreid onderzoek 
nodig is voordat men ermee op de 
markt kan komen. Het is ook niet altijd 
helemaal duidelijk of de producten nu 
biostimulanten zijn, of biopesticiden of 
biocontroleproducten. Dit is nochtans 
erg belangrijk omdat biostimulanten in 
de wetgeving van de meststoffen vallen 
waar erkenningen veel vlugger gegeven 
worden.
Algemeen mag men stellen dat de 
strenge wetgeving voor biocontrole-
producten het de vaak kleine opstar-
tende bedrijven die deze producten 
ontwikkelen wel erg moeilijk maakt. 
Grote multinationale chemiebedrijven 
kopen dan maar al te graag deze 
bedrijfjes op. Op die manier kopen ze 
zich in in een markt waar ze tot voor 

kort niet echt mee bezig waren.”

Zijn er nog andere stoffen waarmee je 
bezig bent in de onderzoeksgroep?
“Zeker en vast. We werken ook met 
dehydroascorbaat, een product dat in 
de natuur voorkomt maar dat goedko-
per synthetisch te produceren is. Het is 
eigenlijk een broertje van vitamine C. 
We werken dus met een synthetische 
molecule die wel in de natuur voor-
komt. Men kan zich dus de vraag stel-
len of men dit kan beschouwen als bio-
controle of bekijkt men dit puur als een 
pesticide. Het is in ieder geval een 
ongelooflijk veelbelovende actieve stof 
omdat ze zowel tegen aaltjes als tegen 
virussen werkt.
En dan is er nog piperonylzuur dat van 
nature voorkomt in de schors van een 
tropische boomsoort. Dat heeft een 
uitgesproken vaccinerend effect tegen 
zowat alles. Eerlijkheidshalve moet ik 
er wel bij zeggen dat ook pipernylzuur 
chemisch gesynthetiseerd wordt … Er 
moet voor al deze moleculen nog heel 
wat onderzoek gebeuren, bijvoorbeeld 
naar de ideale dosering en het ideale 
toedieningstijdstip. Ook de stabiliteit 
bij de bewaring kan bij sommige pro-
ducten een probleem opleveren.
Het leuke aan ons onderzoek is dat we 
gemerkt hebben dat deze vaccinerende 
stoffen bij alle planten werken en 
meestal werkzaam zijn tegen een hele 

reeks aantastingen. Dat maakt het voor 
de boer die ze gaat toepassen dan weer 
iets gemakkelijker.
En ten slotte zien we dat de reactie van 
de plant doorgegeven wordt aan de 
volgende generatie. Dat betekent dat 
de nakomelingen van behandelde 
planten ook nog reageren alsof ze zelf 
behandeld zijn. We zien wel dat dit 
effect na een paar generaties verdwe-
nen is. Het is dus niet erfelijk veran-
kerd. Maar je weet nooit dat dit toch 
erfelijk kan worden na een hele reeks 
generaties.”

Betekent dit dan het einde van  
de klassieke plantenbeschermings-
middelen?
“Zo’n vaart zal het niet direct lopen. 
Deze producten hebben weliswaar een 
heel interessant effect, maar ze moeten 
ten eerste toegepast worden voordat er 
van een aantasting sprake is. Het 
bewezen effect is ook maar gedeeltelijk, 
zo’n 50%, en de toepassing moet regel-
matig herhaald worden. De klassieke 
chemische producten zullen nodig blij-
ven maar doordat de nieuwe producten 
de planten minder vatbaar maken 
tegen aantastingen zullen er heel wat 
minder van die actieve stoffen nodig 
zijn dan vandaag het geval is. Als je 
bedenkt dat het Europees beleid tegen 
2030 een vermindering van 50% 
actieve stof nastreeft, dan zitten we wel 
degelijk op koers met onze meloen-
schillen.
Veel zal natuurlijk ook afhangen van de 
kostprijs van een en ander. Door de 
kleine schaal waarop vandaag gewerkt 
wordt, zijn alle producten nog behoor-
lijk duur en daardoor niet direct eco-
nomisch interessant. Maar als er op 
grote schaal kan geproduceerd worden, 
zullen de prijzen wel heel wat lager uit-
vallen. Ook de wetgeving en de regels 
over welke producten nog toegelaten 
zijn en welke niet, zal in de toekomst 
mee bepalen of het meloenschillen-
extract een commercieel succes zal zijn 
of niet.”  n

LEES MEER
op onze website

Hoe zit het  
met de wetgeving?
Online vind je nog twee bijkomende artikels 
over dit onderwerp. We geven een stand van 
zaken over de wetgeving rond biocontrole
producten en gingen langs bij Bayer.
 
Surf naar www.boerenbond.be/biocontrole
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